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Abstract 

 

Nurturing and science education play a significant role in developing a positive attitude 

toward the environment.  Several researchers have shown that there is an important link 

between environmental science education and environmental awareness and attitude.  

According to this importance, the Ministry of Education and Higher education conducted 

the first Palestinian Environment and Health curriculum for males only in the high basic 

school in Gaza Strip and West Bank since the educational year 2001/2002. 

The purpose of this study is to determine the level of environmental awareness and attitude 

among students of class 9   in the governmental high basic school in Gaza city, and their 

relationships with gender, residential area and grade of students' scores achievement at 

school.  Also, to investigate the relation between environmental awareness and attitude.  

The researcher constructed a questionnaire composed of two sections, the first section was 

to measure students' environmental awareness by applying multiple choice questions test, 

and the second section was a tool to measure the attitudes of students' toward their 

environment. 

The study was applied in eight governmental high basic schools selected in a stratified 

random way from four areas of Gaza city according to Gaza municipality distribution, with 

four male schools and four female schools.  The questionnaire was completed by 400 

students of class 9 in the governmental high basic school children in Gaza city for the 

educational year 2005 – 2006 with equal numbers of male and female students in the study 

sample.  SPSS (Statistical Package for Social Science) software version 11.5 was used to 

process the data.  The results indicated that the study students' have a relatively moderate 

level of environmental awareness, with a mean score of 16.85 (total : 24 score) and 

percentage of their environmental awareness level was 70.2%.  While their positive 
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attitude toward the environment was low with a mean of 19.30 scores (total: 30 score) with 

a percentage of about 64.33%.  There are significant differences in the level of 

environmental awareness and attitude based on gender.  One of the most interesting results 

is that, males have a significantly higher environmental awareness than females,  while 

females have shown more positive attitude toward environment than males.  In addition, 

significant differences are found in the students' environmental awareness and attitude 

based on students' place of residence favoring resident area, that the level of environmental 

awareness and attitude among students of this area was higher than those of other three 

areas in Gaza city (popular area, recent area and agricultural area).  Also, significant 

differences are found in the students' environmental awareness and attitude according to  

grade of students' study achievement at school favoring students whose grades were higher 

than 90 %, which indicates that there is a direct proportional relation between the level of 

environmental awareness and attitude with students' grade.  The results show that there is a 

positive significant relationship between  environmental awareness and attitude among the 

study population.  According to this result, it can be postulated that good background in 

environmental knowledge could eventually lead to development of positive attitude toward 

the environment.  Therefore, it is important to enrich our students' background in 

environmental knowledge and awareness, especially for the female students who do not 

have the opportunity to learn about environment through environmental curriculum in their 

school which was conducted on males only until the date of conducting this study.  The 

findings of this study may be useful it accentuate the importance of improving our 

students' environmental awareness and attitude to insure protecting our Palestinian 

environment from further deterioration.  
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  الخلاصة

  

أآѧد   حيѧث  . ةالايجابيѧة نحѧو البيئѧ    توجهѧات تلعب التربية والتعليم دوراً هامѧا فѧي زيѧادة وتنميѧة اآتسѧاب ال     

ءً علѧى  بنѧا .  ه نحو البيئѧة توجوجود ارتباط بين التعليم البيئي وزيادة درجة الوعي والالعديد من الباحثين 

الأساسѧية   علѧى طѧلاب المرحلѧة    بتطبيѧق منهѧاج الصѧحة والبيئѧة     العالي التربية والتعليم ذلك قامت وزارة

-2001العليѧا فѧѧي المѧدارس الحكوميѧѧة فѧѧي قطѧاع غѧѧزة والضѧѧفة الغربيѧة وذلѧѧك فѧѧي بدايѧة العѧѧام الدراسѧѧي      

  .م  2002

ة لѧدى طلبѧة الصѧف التاسѧع مѧن      البيئѧ  توجه نحѧو الوعي البيئي وال مستوى وصفتهدف هذه الدراسة إلى 

 توجѧه المѧدارس الحكوميѧة لمدينѧة غѧزة، ودراسѧة علاقѧة مسѧتوى الѧوعي وال        المرحلة الأساسية العليѧا فѧي   

  .نحو البيئة ببعض المتغيرات آمتغير الجنس، مكان السكن والمستوى  التحصѧيلي للطالѧب فѧي المدرسѧة    

لتحقيق هذا .  نحو البيئة مدرجة توجهاتهلطلبة وإضافة إلى دراسة العلاقة بين درجة الوعي البيئي لدى ا

اختبار من نوع الاختيѧار   القسم الأول عبارة عن مكونة من قسمين، استبانه بإعدادالهدف، قامت الباحثة 

الطلبة نحѧو   توجهات لتحديد قياسأداة  عبارة عن القسم الثاني و ،من متعدد لقياس مستوى الوعي البيئي

  .البيئة

العليѧا والتѧي تѧم اختيارهѧا بطريقѧة       الأساسѧية سѧة فѧي ثمѧان مѧدارس حكوميѧة مѧن المرحلѧة        تم تطبيق الدرا

منѧاطق سѧكنية فѧي مدينѧة غѧزة بنѧاءً علѧى تقسѧيم بلديѧة غѧزة            أربعلتكون موزعة على عشوائية الطبقات ال

علѧى   بالإجابѧة ، وقѧام  للإنѧاث مѧدارس   أربѧع مѧدارس للѧذآور و    أربѧع علѧى   للمدينة، بحيث اشѧتملت العينѧة  

للمرحلة الأساسية العليѧا فѧي مدينѧة غѧزة      من الصف التاسع بالتساويطالب وطالبة  400الاستبانة  سئلةأ

 SPSSتم تحليل نتائج الدراسة باستخدام برنامج الحاسوب الإحصѧائي  .  2006 -2005للعام الدراسي 

version. 11.5 .  
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حيѧث بلѧغ   نسѧبيا ،  آѧان متوسѧط   ) اسѧة عينة الدر( أظهرت نتائج الدراسة أن مستوى الوعي البيئي للطلبة 

ياس درجة الوعي البيئѧي لѧديهم علѧى    المتوسط الحسابي لإجابات الطلبة على فقرات الاستبانة الخاصة بق

بينمѧا اتسѧمت   %.  70.2 الѧوعي البيئѧي لѧدى الطلبѧة     نسѧبة درجة و 24لدرجة الكلية والبالغة من ا 16.85

 إجابѧѧاتحيѧѧث بلѧѧغ متوسѧѧط  ،نسѧѧبيا )متدنيѧѧة( نخفضѧѧة البيئѧѧة بأنهѧѧا م توجهѧѧات طѧѧلاب عينѧѧة الدراسѧѧة نحѧѧو

درجѧѧة وبنسѧѧبة  30درجѧѧة مѧѧن الدرجѧѧة الكليѧѧة والبالغѧѧة  19.33البيئѧѧة تهم نحѧѧو توجهѧѧاالطلبѧѧة التѧѧي تعكѧѧس 

 فѧѧѧي مسѧѧѧتوى الѧѧѧوعي البيئѧѧѧي و  إحصѧѧѧائيةفѧѧѧروق ذات دلالѧѧѧة  آمѧѧѧا أظهѧѧѧرت النتѧѧѧائج وجѧѧѧود   .64.33%

الجѧѧدير بالاهتمѧѧام فѧѧي هѧѧذه النتيجѧѧة أنѧѧه بينمѧѧا   .  لجѧѧنسيѧѧة لѧѧدى الطبѧѧة يعѧѧود لمتغيѧѧر ا البيئنحѧѧو  التوجهѧѧات

، أظهѧرت النتѧائج أن   البيئѧي لѧدى الطѧلاب  أعلѧى منѧه لѧدى الطالبѧات         الѧوعي مستوى  أنالنتائج  أظهرت

  .أعلى منه لدى الطلاب الايجابي لدى الطالبات نحو البيئة مستوى التوجه

نحѧѧو البيئѧѧة  توجѧѧهتوى الѧѧوعي البيئѧѧي والفѧѧروق ذات دلالѧѧة إحصѧѧائية فѧѧي مسѧѧ النتѧѧائج وجѧѧود أظهѧѧرتآمѧѧا 

نحѧو البيئѧة بѧين طلبѧة المنطقѧة السѧكنية        توجѧه ، حيѧث بلغѧت نسѧبة الѧوعي البيئѧي وال     منطقѧة السѧكن  لتعزى 

الشѧعبية، المنطقѧة الجديѧدة،    المنطقѧة  (فѧي مدينѧة غѧزة     الأخرىأعلى من النسبة بين طلبة المناطق الثلاثة 

فѧѧي مسѧѧتوى الѧѧوعي البيئѧѧي   إحصѧѧائيةوجѧѧود فѧѧروق ذات دلالѧѧة  أظهѧѧرت النتѧѧائج .  )والمنطقѧѧة الزراعيѧѧة

 فقѧد في المدرسة،  لطالبالعلمي في درجات ا نحو البيئة بين الطلبة يعزى لمستوى التحصيلتوجهات وال

نحѧو البيئѧة أعلѧى بѧين الطلبѧة الѧذين حصѧلوا علѧى درجѧات أعلѧى مѧن             لتوجѧه آانت نسبة الوعي البيئѧي وا 

نحѧѧو البيئѧѧة مѧѧع درجѧѧة  توجѧѧهد علاقѧѧة طرديѧѧة بѧѧين درجѧѧة الѧѧوعي وال، حيѧѧث أظهѧѧرت النتѧѧائج وجѧѧو 90%

  أمѧا فيمѧا يتعلѧق بدرجѧة ارتبѧاط مسѧتوى الѧوعي البيئѧي مѧع           .لتحصيل العلمي لدى الطالѧب فѧي المدرسѧة   ا

فѧѧأظهرت النتѧѧائج وجѧѧود ارتبѧѧاط موجѧѧب ودال إحصѧѧائيا بѧѧين مسѧѧتوى الѧѧوعي البيئѧѧي   البيئيѧѧة لتوجѧѧه نحѧѧوا

  .طلاب الصف التاسع الذين اشتملت عليهم الدراسة البيئية لدى لتوجه نحووا

بناءً على ذلك توصي الباحثة بزيادة الاهتمام برفع مسѧتوى المعرفѧة و الѧوعي البيئѧي لѧدى أبنائنѧا الطلبѧة        

الطالبات اللواتي لم يحصلن على نفس الفرصѧة التѧي حصѧل عليهѧا الطѧلاب فѧي تعلѧم المفѧاهيم         خصوصا 
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للمرحلѧة الأساسѧية العليѧا دون الطالبѧات      بق عليهم فѧي المѧدارس الحكوميѧة   طمالبيئية من خلال المنهاج ال

  . وذلك حتى تاريخ إجراء هذه الدراسة

 ورفع مستوى الѧوعي البيئѧي و   أهمية تحسينمدى  وإبرازنتائج الدراسة قد تكون فرصة لتسليط الضوء 

  وقѧف والحفѧاظ عليهѧا و   فلسѧطينية ا لضѧمان حمايѧة بيئتنѧا ال   نحو البيئѧة لѧدى طلابنѧا وطالباتنѧ     توجهالتعزيز 

  .هاتدهور المزيد من
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